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*  پدیــده بی حجابی و بدحجابی های امروز نتیجه ســال ها رها بودن جامعه به حال 
خود اســت. بسیاری از دستگاه ها و نهادهای مسئول در امر حجاب و عفاف در انجام 

وظایف های ایجابی و سلبی که قانون بر عهده آنان گذاشته کوتاهی کرده اند.
شرفی

* رسانه ملی تاکنون چند فیلم یا سریال و انیمیشن با موضوع تشریح فلسفه و آثار 
ارزشمند حجاب یا تبلیغ جذاب مستقیم و غیرمستقیم حجاب ساخته است؟ جایگاه 

و سهم ترویج عفاف و حجاب در رسانه ملی کجا و تا چه  اندازه است؟
فردویی

* شایسته است مدیران و امور فرهنگی شرکت ها، کارخانه ها، ادارات با زدن بنرهایی 
درباره لزوم عمل به قانون و احکام اســام از بانوان محترمه شــاغل بخواهند حجاب 
کامل اسامی را مراعات نمایند و اگر افرادی پس از گذشت مدتی به این قانون شرع 
عمل نکردند افراد متعهد و متخصص امور دینی با آنها صحبت نمایند تا ان شــاءالله 

بی توجهی ها و بی قیدی ها که بیشتر از روی بی اطاعی است برطرف شود.
میرقاسمی

* ضمن ابراز همدردی با خانواده های مصیبت دیده ســیاب های اخیر که منجر به 
فوت تعدادی از هم وطنانمان شد و با قدردانی از گروه های جهادی که خالصانه وارد 
صحنه ها شدند و همچنین از مسئولین دلسوز دولتی، لازم است نسبت به پیشگیری 
از این حوادث اهتمام جدی تر شود و به گزارشات هواشناسی دقیق تر و جامع تر توجه 

شود تا شاهد اینگونه خسارات نباشیم.
0922---9239
* عده ای غرب زده حضور مســئولین مردمی در ســیل اخیر میان مردم را پز دادن و 
نبود اخاص تحلیل و تفسیر کردند... می گویند کافر همه را به کیش خود پندارد! این 
کارها از خودشان ساخته نیست لذا به سخره می گیرند ولی پالوده خوری با جاسوسان 

و قدم زدن با مسئولین و قاتلین ملت را افتخار تلقی می کنند!
دفتری

* رئیس محترم مجلس گفته اند مشــکل کشور پول نیست بلکه عرضه است. روشن 
و شــفاف بگویند این بی عرضگی متوجه کدام دستگاه است. غرض اینکه کلی گویی 
مشــکلی را حل نمی کند. الان وقت آن اســت که مســئولان تمام هم و  غم خود را 

متوجه کار بکنند.
صمدنژاد

* آمار نشــان می دهد ارزش صادرات غیرنفتی کشــور در چهارماه ابتدایی امسال به 
17 میلیارد و 240 میلیون دلار رســیده که در مقایسه با چهارماه نخست سال قبل 
22 درصد رشــد داشته اســت مضاف بر آن 4 میلیارد دلار هم از محل صادرات گاز 
وصول درآمد داشته ایم می خواهم عرض بکنم با دیپلماسی اقتصادی که در این دولت 

به یک روش جاری در سیاست خارجی تبدیل شده آینده روشنی خواهیم داشت.
بهرامی

* شــرایط اقتصادی و تورم دغدغه اصلی و مهم مردم است. ان شاءالله دولت جهادی 
و انقابــی ضمن تبادل نظر با کارشناســان متعهد و متخصص اقتصادی راهی برای 

برون رفت از مشکات بیابند.
مهاجرانی

* شناسایی و محاکمه اخالگران اقتصادی نباید محدود به بازه زمانی خاصی بشود. 
افراد ســودجو و فرصت طلب برای رســیدن به منافع غیرمشروع خود به هر حربه ای 

متوسل می شوند. برخورد قانونی با مفسدین اقتصادی هیچ گاه نباید تعطیل بشود.
0922---9239
* مرحوم دکتر عادل آذر از معدود افرادی بود که از دل فقر ولی با پشتکار و هوش 
بالایی که داشت توانست به مدارج بالای علمی برسد. به معنی واقع کلمه باید گفت 

از دسترنج خودش نان می خورد.
اکبری

* وزارت بهداشــت در سال 98 در کانشهر تهران طرح همگانی تست فشارخون را 
اجرا کرد و موجب شد تعداد زیادی از شهروندان از فشار خون این قاتل خاموش خود 
مطلع شــده و به فکر معالجه آن باشند. می خواستم بگویم با تکرار این طرح و دیگر 
طرح های بهداشتی می توان تعداد زیادی از هم وطنان را از مرگ های خاموش نجات داد.
0922---9239
* 86 درصد قبولی های رشته های پزشکی، دندانپزشکی و دارو سازی در آزمون سراسری 
امسال متعلق به سه دهک بالای اقتصادی جامعه است. این وضعیت نشان دهنده ضعف 

عدالت آموزشی در کشور است و باید عاج شود.
باقری

* در حالــی که بخش زیادی از دانش آموزان کشــور به ویــژه در مناطق محروم از 
حداقل های آموزشی نیز بی بهره  اند، گروهی دیگر در مدارس غیردولتی خاص و برند از 
تمام امکانات آموزشی بهره برده و در آزمون سراسری برای ورود به دانشگاه جلو هستند.
میثمی

* روزنامه جمهوری اسامی هنوز از برجام پرخسارت برای کشور دست برنداشته و 
مرتب به دولت فشــار می آورد که به هر قیمتی شــده توافق با آمریکا صورت بگیرد. 
عجیب اســت که مدیر مســئول این روزنامه کاری به منافع ملی کشور ندارد و مهم 

برای او توافق به هر قیمت شده است.
طورانی- جانباز انقلاب

* روزنامه جمهوری اســامی امروز برخاف مشــی 3-2 دهه قبل، همان سخنی را 
می گوید که رسانه های ضدانقاب می نویسند و می گویند؟ فأین تذهبون؟!

حاجی  احمدی
* چگونه اســت که عده ای از افراد جامعه برای خرید یک کالا چندین نوبت تحقیق 
و مشورت می کنند ولی پای مسائل خانوادگی، تربیتی و حقوقی که به میان می آید 
بدون مشــورت با اهل فن و افراد متخصص کار خودشــان را می کنند. در حالی که 

حضرت علی)ع( فرموده اند: هیچ پشتیبانی مثل مشورت نیست.
حسن زاده 
* از شهردار جهادی تهران درخواست می شود مشکل پله برقی های سطح تهران را به 
طور ریشه ای حل نمایند. متأسفانه بسیاری از آنها اکثر مواقع خراب است گاهی یک 
سمت خیابان خراب است گاهی سمت دیگر. اخیراً نیز پله های ایستگاه دروازه دولت 

برای مسافران مترو مشکل ساز شده است.
منصوری

*عملیات تعریض پل فردیس کرج روند کندی را طی می کند با گذشــت دو سال و 
تعداد معدود کارگران به نظر می رسد چند سال طول می کشد. از مسئولین جهادی 

درخواست می شود در اتمام آن تسریع نمایند.
دشتیان زاده

* در ایام اوج کرونا تاکسی ها به جای 4 نفر سه نفر مسافر سوار می کردند و به همین 
علــت کرایه آنها افزایش یافت. ولی با تدبیر دولت و همکاری مردم در واکســن زدن 
و فروکش کردن کرونا، تاکســی ها طبق روال قبل 4 نفر سوار می کنند ولی با همان 

کرایه افزایش یافته! چرا کرایه ها کاهش پیدا نکرد؟
طالبی

*  تکلیف یارانه تعدادی از مردم که پس از واریز، حق برداشت ندارند قرار است کی 
روشن شود؟ بیش از سه ماه گذشته و بسیاری مرحله چهارم یارانه را می گیرند ولی 

ما هنوز در مرحله اول متوقف شده ایم!
شهروز

* از مسئولین شرکت واحد اتوبوسرانی تهران درخواست می شود حرکت اتوبوس های 
خط آزادی- خاوران همانند مترو در هر 5 دقیقه قرار دهند تا مردم این همه معطل 

نشوند.
جهانگیری

* دو بانک صادرات در منطقه 14 که فاصله نزدیکی به هم داشتند ادغام و در بلوار 
پاسدار گمنام در ساختمان جدید متمرکز شدند. با وجودی که این دو بانک سه باجه 
عابر بانک بیرونی داشت ولی با ادغام به جای حفظ همان باجه ها متأسفانه تنها با یک 
باجه عابر بانک به مشتریان خدمات رسانی می کند که اغلب اوقات در عصرها و شب ها 
صف های بالای 10 نفره درمقابل آن تشکیل می شود. پیگیری ها از سرپرستی بانک 
صادرات شرق تهران برای افزایش خودپرداز هم نتیجه ای نداشته است. از مسئولین 

امر درخواست رسیدگی داریم.
)جمعی از اهالی محل( 1085---0912 و 3949---0912 و 7250---0919 
و...

* وام های اعطایی برای صاحب خانه شدن با این اوضاع گرانی مسکن پاسخگو نیست 
و بازپرداخت آنها از توان بسیاری خارج است. باید تدبیر دیگری کرد تا مشکل بخش 

زیادی از خانه به دوشان حل شود.
انزلچی

* سران قوا زحمت کشیده اقدام به صدور سقف افزایش 25 درصدی اجاره خانه کرده اند 
ولی متأسفانه در عمل به این قانون عمل نمی شود و بسیاری از صاحبخانه ها از جمله 

صاحبخانه بنده زیر بار این قانون نمی رود و حکم تخلیه گرفته است.
0919---4264
* چند سال قبل وزارت بهداشت طی هشدار رسمی استفاده از لیوان های پاستیکی 
یک بار مصرف برای صرف مایعات داغ مثل چای را بیماری زا و ممنوع اعام کرد. با 
توجه به اینکه در ماه های محرم و صفر و زمان نذورات مردمی قرار داریم لازم است 

در این مورد اطاع رسانی شود و موارد بهداشتی رعایت گردد.
0922---9239

حامی دوآتشه برجام:
ایران بازنده اصلی برجام بود

ســایت حامی دو آتشــه برجام تاکید کرد: برجام جذابیت خود را برای ایران از 
دست داده، چون تعهدات برجامی آمریکا و غرب خاصیت نسیه داشتند در حالی 

که امتیازات نقد گرفته بودند.
»عصر ایران« در تحلیل خود نوشــت: ایران در 7 سال گذشته کمترین بهره را 
از برجام برده و در حالی که امتیازاتی که قرار بود شــامل ایران شــود خاصیت 
نسیه داشتند، تعهدات برجامی ایران نقدا و پیش از آغاز اجرای آن پرداخت شد. 
ایران از زمان خروج آمریکا از برجام، در حال بازیابی توان اقتصادی خود با فرض 
همیشگی بودن تحریم های آمریکاست و آمریکا هم در دوران ریاست بایدن نشان 
داد که فقط در حرف و زبان شــعار »بازگشت دوباره به برجام« را سر می دهد و 
در عمل عزم و جراتی برای تغییر ریل سیاست »فشار حداکثری« ترامپ ندارد.

آمریکا مسئول اصلی وضع فعلی و به مرگ کشاندن برجام است اما سعی دارد با 
بازی های رسانه ای و » مقصر نمایی« ایران را مسئول بن بست فعلی نشان دهد.

ایران نتوانست از برجام کامجویی کند، چون تعهدات برجامی که به عنوان حق 
ایران شــناخته می شد همگی خاصیت نسیه داشتند وگرنه آمریکایی ها پیش از 

اجرای رسمی برجام، کامجویی های خود را از آن نقدا دریافت کردند.
ایران در 7 سال گذشته تنها توانست حدود 2 سال آن هم با هزار گله و شکایت 
از عدم رفع واقعــی تحریم های مالی و بانکی آمریکا، از مزایای اقتصادی برجام 
برخوردار شود و به جز خرید 4 فروند هواپیمای مسافربری و تعلیق موقت برخی 

تحریم ها، دستاورد چندانی از اجرای برجام نداشت.
در 2 سال اجرای برجام با وجود اینکه سفرهای هیئت هایی اقتصادی از کشورهای 
غربی به ایران به نحو محسوسی زیاد شد، اما این سفرها تقریبا هیچ دستاوردی 
برای اقتصاد ایران نداشتند زیرا این هیئت ها نگران تحریم های دیگر آمریکا علیه 

ایران بودند که با خروج ترامپ از برجام، درستی این نگرانی آنها اثبات شد.
بنابراین در مقایســه معادله سود و زیان ایران و آمریکا از توافق برجام، کفه این 
معادله به نحو بارزی به نفع آمریکا ســنگینی می کند و تنها از میانه های ســال 
2019 و با تصمیم ایران به کاهش تدریجی تعهدات برجامی و افزایش غنی  سازی 
بود که کفه این معادله آرام آرام به ســمت ایران سنگینی کرد؛ به این معنا که 

ایران شروع کرد کارت های در دست خود را تقویت کند.
ایران بازنده اصلی روند طی شده پس از انعقاد توافقنامه برجام در 7 سال گذشته 
بوده، چون همه امتیازها را نقدا داد و به انتظار عمل کردن به وعده های نســیه 
آمریکا نشســت و خیری جز بازگشت تحریم های آمریکا ندید و براساس همین 
تجربه تلخ، حالا بسیار محتاط بوده و تاش دارد از تجربه طی شده درس عبرت 
بگیرد و کارت های بازی خود را نقدا به امید نسیه های واشنگتن به زمین نریزد.
احیای برجام در شــرایط کنونی چنــدان جذابیتی برای ایران ندارد زیرا آمریکا 
همچنــان بخش عمده ای از تحریم های اقتصادی خود علیه ایران را نگه خواهد 
داشت و حتی در صورت احیای دوباره برجام هم به بهانه های دیگر، همچنان به 

تحریم ایران ادامه خواهد داد.
 توافق با یک دولت مستعجل و گذرا در واشنگتن که 2 سال دیگر معلوم نیست 
بر سر کار باشد یا نه، جذابیت چندانی برای ایران ندارد. از همین الان که حتی 
برجام احیا نشده، جمهوریخواهان مخالف دولت بایدن مدام شعار می دهند که اگر 
به کاخ سفید برگردند در همان روز اول این توافق را پاره کرده و به تحریم های 

ایران خواهند افزود.
اقتصاد ایران در فاصله بین سال های 2018 تا 2020 فشارهای اقتصادی ناشی 
از تحریم های »فشار حداکثری« تحمل کرده و فرونپاشیده است و اتفاقا در یک 
ســال گذشته و بدون احیای برجام، با تغییر شرایط بین المللی، اقتصاد ایران در 
حال بازیابی توان خود است و از رشد منفی اقتصادی در 2 سال نخست خروج 
آمریکا از برجام، به رشد مثبت رسیده و فروش نفت خود را به بالای 1 میلیون 
بشــکه رسانده و با توافقات جدید با کشورهای همجوار و روسیه و چین و دیگر 

کشورها در حال شکستن حصارهای تحریمی است.
در چنین شــرایطی مزایای اقتصادی ناچیزی که قرار اســت به صورت نسیه و 
وعده و وعید از قبَِلِ احیای برجام در آینده نصیب ایران شــود، جذابیت خود را 

از دست داده است.
تحریم های غرب علیه روسیه در پی حمله این کشور به اوکراین باعث شده تهران 
و مسکو برهمکاری های راهبردی دو کشور به ویژه در حوزه اقتصادی و دور زدن 

تحریم های آمریکا بیفزایند. 
چین و روسیه با ایران سندهای همکاری راهبردی طولانی مدت دارند. ایران و 
چین در فروردین پارسال  یک سند 25 ساله همکاری راهبردی امضا کرده اند و 
ایران و روسیه هم یک  سند همکاری راهبردی 20 ساله روی میز مذاکره دارند 

که احتمالا طی هفته ها و ماه های آتی به امضای دو کشور برسد.
با امضای این سندها در شرایط تحریمی آمریکا، ایران این اطمینان نسبی را یافته 
که دومین اقتصاد بزرگ جهان یعنی چین از همکاری اقتصادی با ایران پا پس 
نخواهد کشید و روسیه نیز به عنوان یک قدرت بزرگ جهانی به تازگی به جمع 
باشگاه تحریم شده ها پیوسته و ایران می تواند با استفاده از ظرفیت های این دو 

قدرت بزرگ از نیاز خود به همکاری با غربی ها بکاهد. ایران کشــوری بزرگ با 
ظرفیت های بزرگ تر از نام و نشان خود است. با تکیه بر همین ظرفیت می توان 
تحریم های آمریکا را خنثی کرد و حتی برنامه ای برای رشد و توسعه اقتصاد کشور 
بدون در نظر گرفتن امکان احیای برجام و با لحاظ بدترین سناریوها تدوین کرد. 
کافی اســت روی نقشه جغرافیا به نقشه کشورمان نگاه کنیم و جایگاه آن را در 

منطقه و جهان مورد توجه قرار دهیم.
ایران دریافته که تحریم های آمریکا تمام شــدنی نیســتند و تنها ضعف و افول 
تدریجی آمریکاست که باعث کند شدن تیغ تیز تحریم های آمریکا خواهد بود، 
وگرنه اگر قرار بر این باشد که از کیسه گشاد استقال و امنیت کشور به آمریکا 
امتیاز بدهیم و چشــم انتظار تعلیق موقت تحریم های دنباله دار آمریکا باشیم، 
لیست بلندبالای خواست های واشنگتن از ما تمامی نخواهد داشت و دولتمردان 
آمریکا چه جمهوری خواه و چه دموکرات تا زمانی که مطمئن نشــوند که ایران 
یک کشــور خنثی و »غام حلقه به گوش« اسرائیل نشده، به فشارها بر تهران 

ادامه خواهند داد.
دغدغه های ایران رفع نشده

اما زودتر توافق کنیم)!(
نماینده ســابق مجلس در اظهاراتی متناقض، هم ادعا کرد »تهران می توانست 
15 ماه قبل توافق بهتری را انجام دهد« و هم اذعان کرد که تاکنون دغدغه های 

ایران برای احیای برجام، مرتفع نشده است.
حشمت الله فاحت پیشه رئیس اسبق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی، از 
افراد قاصر و مقصر در تایید برجام در مجلس نهم برخاف هشدار های تخصصی 
کمیسیون ویژه رسیدگی به برجام است. او در گفت و گو با سایت »انتخاب« اظهار 
داشت: »واقعیت این است که مواضع طرف های مذاکره خیلی به هم نزدیک شده 
اســت. اختافاتی که باقی مانده در مقابل اختافات حل شده به گونه ای نیستند 
که غیرقابل حل باشند. یعنی مهم ترین بحثی که باقی مانده، بحث نظارت های 
پادمانی درباره ســه سایتی است که آژانس در گذشــته در موردش ابهامات و 
سؤالاتی را مطرح کرده بود. طبیعتا ایران چون تجربه سال 94 را دارد، که اولین 
کاری که صورت گرفت، بستن PMD یا پرونده ابعاد نظامی احتمالی بود برای 

اینکه پرونده از ذیل فصل هفتم خارج و دیگر واردش نشود.«
وی ادامه داد: »الان برای ایران دو دغدغه مطرح است؛ دغدغه اصلی و اول ایران 
این بود که تضمین هایی از ســوی آمریکا داده شود که اگر توافقی شکل گیرد، 
عما دولت بایدن مانع اخال در این توافقات شــود. هر چند من فکر می کنم 
که به گونه ای آمریکایی ها پذیرفته اند که برخی از دغدغه های اصلی ایران را رفع 
کند. گرچه معتقدم که ایران می توانست 15 ماه قبل توافق بهتری را انجام دهد 

اما الان هم هرچه زودتر توافق صورت گیرد، در راستای منافع کشور است.«
وی درخصوص دومین دغدغه ایران گفت: »دغدغه دوم، مســئله پادمانی است. 
 اگر یک توافقی مشــابه PMD در ســال 1394 شکل نگیرد، ایران در آینده با 
دو مکانیســم ماشه مواجه خواهد بود؛ یک مکانیسم ماشه ای که بر اساس مواد 
11 تا 13 قطعنامه 2231 ناظر بر برجام و یک پرونده جدیدی که حفظ پرونده 
ایران در آژانس است. حتی اگر برجام هم احیا شود این احتمال وجود دارد که 
شــورای حکام، پرونده ایران را به شورای امنیت بفرستد. این بدان معناست که 

پرونده باز مانده است.«
وی گفت: به شخصه مهم ترین دغدغه را دغدغه پادمانی نمی دانم بلکه مهم ترینش، 
پایداری احیای برجام اســت. همان طور که قبا هم مشخص شد، چون برجام 
دیر امضا شــد، خیلی زود هم توسط ترامپ ریشه کن شد. معتقدم که این گذر 
زمان است که به تعهدات بین المللی ریشه و توان می بخشد. 15 ماه فرصت برای 
طرفین از دســت رفت و الان امیدوارم که یک توافق عملی ایجاد کنند. اگر این 
توافق به گونه ای شکل گیرد که در زمینه اجرا با بازی سیاسی همراه نشود، خیلی 

زود تبدیل به یک توافق محکم می شود.«
رئیس کمیسیون امنیت ملی در مجلس دهم افزود: »در برجام زمان اوباما دیدیم 
که در اتاق های وزارت خزانه داری آمریکا، عما با برخی موانع مواجه شد و ترامپ 
آن را ریشه کن کرد. الان اگر این عزم سیاسی وجود داشته باشد که ایران بهره 
اقتصادی اش را ببرد و قراردادهایش را به مرحله اجرا برساند، در گام اول دست کم 
می تواند بیش از یک صد میلیارد یورو قرارداد داشته باشد. معنای این مهم این 
است که حتی اگر دولت جدیدی در آمریکا روی کار بیاید، نمی تواند برجام را به 

راحتی ریشه کن کند و ایران هم به نتایج لازم رسیده است
وی گفت: دو موضوع برای ایران باید مشخص شود؛ موضوع اول و مهم تر این است 
که تعهدات آمریکا تبدیل به یک ســری تعهدات واقعی و عملیاتی شود و ایران 
بهره اقتصادی لازم را در ازای تعدیل، تاخیر و کنار گذاشتن برخی از تاسیسات 
 هســته ای خود و همچنین صدور بخش عمده ســوخت بالای 5 درصد و حتی

5 درصد را ببرد. این یک موضوع است که در متنی که در اختیار شورای امنیت 
ملی قرار می گیرد، شــورا باید این قســمت را یک ارزیابی عملیاتی کنند که آیا 
قابلیت عملی شــدن را دارد یا خیر. موضوع دوم این است که هیچ اطاعاتی، از 
جمله اطاعات پادمانی، باقی نماند. معتقدم که خود آمریکایی ها هم می دانند که 

ایران بدون اصاح، این متن را نمی پذیرد.
سخنان این نماینده سابق مجلس به روشنی، سند محکومیت وی و طیف متبوع 
او، چه درباره تنظیم نامتوازن و نامعتبر برجام، و چه در فضا  سازی چند ماه اخیر 

برای توافق هرچه سریع تر و به هر قیمت است.
اگر پرونده پی ام دی همچنان برخاف وعده دولت روحانی گشوده مانده و بهانه 
اتهام افکنی اســت و اگر در دوره پسابرجام و در دوره اوباما امکان سرمایه گذاری 
خارجــی در ایران -به خاطر ابقای ســایه تهدید و تحریم- فراهم نشــد، و اگر 
تحریم ها به جای لغو شدن و کاهش، دو برابر شد، همگی نشان می دهد برجام 
یک کاهبرداری آشکار بوده است. با این وجود نماینده مقصر در ماجرای برجام و 
هم طیفان او چرا مجددا اصرار دارند برجام بدون تعیین تکلیف موضوع لغو موثر و 
 پایدار تحریم ها، ارائه تضمین معتبر و بسته شدن قطعی پرونده موسوم به پی ام دی، 

احیا شود؟!
شریک آمریکا در نقض برجام
نمی تواند ژست میانجی بگیرد

تروئیکای اروپایی به واســطه عملکــرد وقیحانه خود در قبال برجام و ایجاد 
گره های کور بر سر اجرای آن، در جایگاه متهم قرار دارد و نه یک واسطه یا مصلح.
روزنامه همشــهری با نقد رویکرد فریبکارانه اروپا در مذاکرات وین نوشت: 
فــارغ از موارد و مطالباتی که در قبال موارد ادعایی و پادمانی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی ، لزوم ارائه تضمین های نهایی درخصوص احیای توافق هسته ای و رفع 
عملیاتی تحریم ها مطرح می شود ، رفتارشناسی تروئیکای اروپایی در این مذاکرات 
بسیار قابل تأمل است. صدور بیانیه مشترک 3 کشور انگلیس ، فرانسـه و آلمان 
در بحبوحه مذاکرات وین ، مصداق یک کمدی سیاســی کمیاب در حوزه روابط 
بین الملل محسوب می شود. این سه کشور که نسبت به عدول از تعهدات اولیه 
خود در توافق هسته ای و همراهی با واشنگتن در اعمال راهبرد فشار حداکثری 
علیه کشورمان متهم هستند ، در بیانیه تأکید کرده اند: »متن مصالحه پیشنهادی 
برای پیشگیری از یک بحران هسته ای روی میز است. متن پیشنهادی برای توافق 

قابل مذاکره نیست.« 
در سال 2017 میادی ، زمانی که ترامپ ماه های اول حضور خود در رأس 
معادلات واشنگتن را سپری می کرد ، مکرون ، رئیس جمهور فرانسه در ماقات با 
او و بنیامین نتانیاهو ، به آنها تعهد داد که »بسط توافق هسته ای« و »گسترش 
تعهــدات یک جانبه ایران« در ذیل این توافق را در دســتورکار قرار خواهد داد. 
پس از مدتی، ترزا می ، نخســت وزیر انگلیــس و مرکل ، صدراعظم آلمان نیز به 
پیروی از سیاســت های کان ترامپ ، تحدید و مهار حداکثری ایران قدرتمند را 
در دســتورکار قرار دادند. دائمی کردن محدودیت های هسته ای ایران در سند 
توافق ، گنجاندن مسئله توان موشکی ایران در قالب یک الحاقیه به برجام و اعطای 
قدرت نامحدود به آژانس جهت بازرسیهای پادمانی و فراپادمانی نامحدود در ایران 
از جمله مواردی بود که آمریکا و تروئیکای اروپایی بر سر حصول آنها با یکدیگر 

به توافق رسیده بودند.
در این میان ، مقاومت همه جانبه ایران سبب شد تا بازیگران غربی به این هدف 
شوم دست پیدا نکنند. استراتژی فشار حداکثری ترامپ در برابر ایران شکست 
خورد و بازیگران اروپایی نیز در این شکست سهمگین با واشنگتن همدرد و سهیم 
شدند. استیصال کنونی غرب پای میز مذاکره نیز ثمره همان مقاومت است. اکنون 
مقامات اروپایی می گویند »طرح پیشنهادی آنها در مذاکرات وین« غیرقابل مذاکره 
است. اینها همان بازیگرانی هستند که »اصل سند برجام« را که به امضای آنها 
رســیده بود ، در راستای اعمال استراتژی فشار حداکثری علیه ایران به »سندی 
باز و تفسیرپذیر« تشبیه کردند و درصدد گنجاندن رویاهای دست نیافتنی خود 
در آن برآمدند. حال آنها یک بیانیه بی ارزش مشترک را به مثابه سندی »غیرقابل 

مذاکره« و نه حتی »غیرقابل تغییر« پشت میز مذاکره ارائه داده اند.
در جریان توافق ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی در ماه مارس 2022 
)اســفندماه 1400( و زمانبندی صورت گرفته میان رافائل گروســی ، مدیرکل 
آژانس و مســئولان ســازمان انرژی اتمی کشــورمان درخصوص حل وفصل و 
مختومه   سازی پرونده های مطروحه علیه اماکن ادعایی ، تروئیکای اروپایی نقش 
یــک »حمایت کننده« را ایفا کرده بودند. اما پــس از مدتی کوتاه اروپاییان به 
گروسی دستور دادند ضمن نادیده گرفتن زمانبندی ذکرشـده ، زمینه را جهت 
صدور قطعنامه ای سیاسی و غیرقابل توجیه علیه ایران در شورای حکام آژانس 
فراهم ســازد. آنها به خوبی می دانند که در مذاکره صفحه اول مستقیم با تهران 
بابت کارشــکنی علنی خود در قبال »توافق ایران- آژانس« ، حرفی برای گفتن 

ندارند و محکوم به پذیرش خطای بزرگ خود هستند.
بدون شک تروئیکای اروپایی به واسطه عملکرد وقیحانه خود در قبال توافق 
هسته ای و تأثیر مستقیم در ایجاد گره های کور ایجاد شده در مذاکرات ، اساسا 

در جایگاه یک »متهم« قرار دارند نه یک »واسطه گر« یا »مصلح«.

گرانی فزاینده قیمت مسکن در ماه های اخیر ناخواسته این سؤال را در 
اذهان عمومی شکل داده که مگر چه خبر شده که قیمت خانه فقط طی دو ماه 
گذشته بالای 15درصد رشد داشته و متوسط قیمت در تهران به متری بیش از 
41 میلیون تومان رسیده است؟ چرا با وجودی که بسیاری از بازارهای موازی 
بازار مسکن با ثبات همراه با رکود مواجه هستند، اسب سرکش قیمت ها در 

بازارمسکن همچنان افسار پاره کرده و می تازد؟ 
کارشناســان درباره چرایی این گرانی ها دلایل متعددی بیان می کنند 
از جمله ایجاد رابطه کاذب میان قیمت مســکن و نرخ ارز که از چند سال 
گذشته از سوی عده ای که منافع کلانی در التهاب بازار مسکن داشتند رواج 
 یافت. متاسفانه در دولت قبل در یک حرکت سؤال برانگیز تلاش شد تا برای 
جا  انداختن برجام پیوند عجیبی میان رابطه گرانی ها با نرخ دلار شــکل 
بگیرد و هر چیزی که در داخل گران می شد فورا علت آن را به افزایش نرخ 
ارز ناشــی از عدم امضای برجام یا خروج ترامپ از برجام نسبت می دادند. 
در حالی که اولا این رابطه یک رابطه غیرواقعی است و تقریبا هیچ کدام از 
ملزومات مســکن اعم از زمین ، مصالح ، کارگر و بنا از خارج کشور تامین 
نمی شود که بگوییم چون نرخ دلار بالا رفته پس قیمت زمین و مصالح و...
هم گران شده است ثانیا بررسی این موضوع در کشورهای دیگر که شرایط 
تقریبا مشابهی با کشور ما دارند نشان می دهد اصلا چنین رابطه ای وجود 
ندارد مثلا در همین ترکیه، طبــق آمارهای اقتصادی این روزها، به دلایل 
مختلفی از جمله جنگ اوکراین و روسیه، هزینه های کالا و انرژی به شدت 
افزایش یافته و ارزش لیر در برابر دلار کاهش چشمگیری پیدا کرده است 
اما قیمت مسکن حتی در بهترین نقاط استانبول هم بسیار کمتر از مناطق 

مختلف تهران و کلانشهرهای ماست. 
دلیل دیگری که برای گرانی مســکن عنوان می شود نقش بانک ها و 
موسسات مالی خصوصی است که سود زیادی از صعودی شدن قیمت ملک 
می برند. تعدادی از این بانک ها و موسسات در شرایط عادی با زیان سنگینی 
در ترازنامه های خود مواجهند و صدای سهامداران شان بلند است اما وقتی 
قیمت املاک و مستغلات شان که بعضا کم هم نیستند مدام بالا می رود طبیعتا 
آن زیان ها با این رشدهای حبابی قیمت ملک پوشش داده می شود و مدیران 
بانکی سرشان را بالا می گیرند. مثلا همین چند وقت پیش اعلام شد یکی از 
بانک های خصوصی فقط دارای بیش از 1000 ملک است با این وصف آیا این 

بانک موافق کاهش قیمت مسکن است؟ 
بانک ها همچنین با کوتاهی شدید در پرداخت تسهیلات طرح نهضت 
ملی مسکن سبب کندی اجرای این طرح شده اند. طبق قانون، بانک ها موظف 
بوده اند 20درصد وامهایشان را به حوزه مسکن و ساختمان اختصاص دهند 
یعنی ســالانه حدود 360 هزار میلیارد تومان. اما آمارها نشان می دهد این 
عدد به کمتر از 5 درصد در ســال های اخیر یعنی حدود 20 هزار میلیارد 
تومان رســیده که اساسا این رقم نمی تواند به روشن شدن ماشین مسکن 
در کشور کمک کند. البته نکته قابل تامل اینکه همین نظام بانکی که خست 
شــدیدی در پرداخت تسهیلات قانونی مسکن داشته در بخش تسهیلات 
 خدمات و بازرگانی دســت و دلبازی ویژه ای داشته و درصد پرداخت وام را 
طی 10 ســال اخیر از 42 درصد به 56 درصد افزیش داده است و این نشان 
می دهد بانک ها پول دارند اما چندان حاضر نیستند آن را صرف حوزه هایی 
چون مسکن کنند بلکه به دنبال بخش هایی چون دلالی هستند که سودآوری 

بالایی برایشان دارد.  
دلیل دیگر گرانی خانه، عرضه بسیار کمتر از تقاضای مسکن خصوصا در 
تهران و کلانشهرهاست مثلا در تهران به طور طبیعی، سالانه باید 150 هزار 
واحد مســکونی جدید ساخته شود در حالی که حداقل در 3 سال گذشته 
ساخت وساز مسکن در این شهر از 35 هزار واحد در طول یک سال بالاتر 
نرفته است. همچنین کمبود زمین برای ساخت خانه عامل مهمی در کاهش 
عرضه بوده اســت. قانون جهش تولید مسکن و طرح نهضت ملی ، تمامی 
دستگاه های دولتی را موظف کرده اســت 7600 هکتار زمین برای اجرای 
این طرح در اختیار وزارت راه قرار دهند اما الان با گذشت یک سال از این 
تکلیف قانونی فقط 280 هکتار زمین )معادل 4 درصد( برای ساخت مسکن 
نهضت ملی اختصاص یافته که طبیعتا این مقدار نمی تواند پاسخگوی ساخت 
4 میلیون مسکن طی چهار سال باشد. نکته مهم اینکه به گفته وزیر راه و 
شهر سازی بسیاری از دستگاه های دولتی به بهانه قانون مولد سازی تلاش 
می کنند تا از واگذاری زمین های خود به طرح ساخت مسکن سر باز بزنند 

که این امر هم تاثیر جدی در کاهش تولید خانه داشته است.
از سویی شنیده شده برخی مدیران موثر در وزارت راه و شهر سازی هنوز 
با گذشت یک سال از دولت سیزدهم تغییری نکرده و چینش نیروها با همان 
سیاست های سابق صورت گرفته است. متاسفانه طی هشت سال دولت تدبیر 
و امید به موجب رویکرد غلطی که در موضوع مسکن  سازی بر دولت حاکم 
بود تلاش شد تا نساختن مسکن از سوی دولت یک فضیلت محسوب شود. 
طبعا وجود مدیرانی با این تفکر به کمبود عرضه مسکن انبوه کمک می کند. 
در کنار دلایل فوق برخی عوامل اقتصادی دیگر نقش موثری در گرانی 
خانه داشته اند ازجمله ادامه روند رشد نقدینگی که این روزها از 5 هزارهزار 
میلیارد تومان گذشــته و همچنان رو به صعود اســت و تورم ناشی از آن 
که گریبان اقتصاد ما را گرفته و نیز رشد پایه پولی که به سبب انجام برخی 
اتفاقات و علی رغم تلاش های دولت همچنان میل به افزایش دارد و طبیعتا 

تاثیر خود را بر حوزه های مختلف اقتصاد می گذارد.   
موارد فوق مشکلات پیش روی حوزه مسکن است اما حل نشدنی نیست 
و می توان با اقداماتی این مشکلات را تا حد زیادی برطرف ساخت از جمله 
اینکه با توجه به اهمیت بالای مسکن در اقتصاد کشور بایستی نگاه تک بعدی 
به موضوع مسکن در کلان مدیریت کشور تغییر کند این موضوع دیگر یک 
مسئله تک وزارتخانه ای نیست بلکه به موضوعی ملی و فراقوه ای بدل شده. 
به عبارتی سه قوه باید در این باره هماهنگ و همراه شوند تا مشکل کمبود 
عرضه مســکن تا حدودی برطرف شود. اگر در جایی مشکل قانونی وجود 
دارد نمایندگان مجلس که با مصوبه ارزشمند »جهش تولید مسکن« نشان 
دادند پرچمدار حمایت از خانه  سازی به نفع مردم هستند بلافاصله با تهیه 
طرح های اصلاحی مشکلات قانونی را برطرف کنند یا اگر یک دستگاه عمومی 
یا مالی با لطایف الحیل قصد فرار از تکالیف قانونی اش را دارد قوه قضائیه با 
قاطعیت با این تخلف برخورد کند تا راه بر تخلفات بعدی بسته شود. معنی 
ندارد یک بانک یا نهاد مالی یا دستگاه دولتی که تمام هست و نیستش را 
 از این نظــام دریافت کرده به وقت عمل به تکلیف قانونی از انجام این کار 
سر باز بزند و در ازای این سرکشی هم هیچ بازخواستی نشود. چرا مدیران 
ارشــد بانک هایی که به تکلیف قانونی خود در پرداخت وام مسکن عمل 
نمی کنند هنوز سرکار هســتند؟ تا کی نظام مظلوم ما باید هزینه مدیران 
متخلف را بدهد؟ چرا مدیر ارشــد بانکی که در دولت قبل به دلیل حقوق 
نجومی اش مجبور به کناره گیری شد الان دوباره در یک بانک دیگر مشغول 
فعالیت است آیا او و امثال او با آن پیشینه می توانند به فکر کمک به محرومان 
برای خانه دار شدن باشند؟ اگر دولت می خواهد در طرح نهضت ملی مسکن 

موفق عمل کند، قطعا باید تکلیفش را با این مدیران مشخص کند.  
نکته بعدی اینکه، عرضه مســکن در بافت فرسوده راهکاری است که 
شاید بتوان با اهتمام جدی به آن مشکل کمبود عرضه را حل کرد. در دولت 
قبلی این موضوع در حد یک طرح و چند خبر دنبال شــد اما نهایتا شاید 
به دلیل همان نگاه غلط عدم دخالت دولت در مسکن  سازی به شکل اساسی 
پیگیری نشد در حالی که ساخت وساز در بافت فرسوده علاوه بر احیای این 
بافت ها به راحتی مشکل نبود زیرساخت ها در طرح هایی که خارج از شهرها 
ساخته می شود را حل می کند. فراموش نکنیم نیاز به مسکن در درون شهرها 
بسیار بالاست و همین نیاز بالا موجب گرانی مسکن شده لذا ساخت وساز 
در بافت های فرســوده هم به این نیاز پاسخ می دهد و هم به کنترل قیمت 

کمک می کند.
همچنین تکمیل و بهره برداری از سامانه های اطلاعاتی و نیز جدی بودن 
دولت در اخذ مالیات از خانه های خالی تاثیر بســزایی در مقابله با احتکار 
و سوداگری مسکن دارد. دســتگاه های متولی این امر به جای پاسکاری 
مسئولیت ها یکبار به طور جهادی پای کار بیایند و نسبت به شناسایی و اخذ 
مالیات بازدارنده از صاحبان خانه های خالی اقدام کنند. مسکن واقعا باید از 
یک کالای سرمایه ای به یک کالای مصرفی تبدیل شود کسانی که به دنبال 
سودجویی از این محل هستند قطعا باید مالیات کلانش را هم بدهند. متاسفانه 
ادبیات و طرز فکری تحت عنوان »طبقه نوسان گیر« در دولت قبل پدید آمد 
که مشکلات زیادی را برای اقتصاد ما درست کرد و همچنان درست می کند. 
حتی دولت سیزدهم هم با این طبقه در چالش جدی است. عده ای جای کار 
کردن و اشتغال داشتن به حرفه ای و کسب سود از این محل، هر روز دنبال 
چک کردن قیمت ها در بازارهای مختلف هستند تا نوسان گیری کنند، یک 
روز در بازار ســرمایه، یک روز در بازار طلا، یک روز در بازار ارز و امروز هم 
در بازار مسکن به دنبال ماهی گیری از آب گل آلود هستند. اگر نوسان گیری 

شغل است پس باید شاغلانش مالیاتش را هم بپردازند.
نکته پایانی اینکه مسکن  سازی پیشران اقتصاد کشور است و با رونق 
ساخت وساز و نه دلالی و خرید و فروش های کاذب می توان به بهبود وضعیت 
معیشتی میلیون ها کارگر و کارفرمای شاغل در حداقل 143رشته زیرمجموعه 
مسکن امید داشت پس هر اقدامی در این جهت قطعا یک فضیلت و ارزش 
محسوب می شود از جمله سرمایه گذاری در ساخت مسکن که بایستی مورد 
حمایت قرار گیرد و دولت می تواند با نظارت جدی خود سرمایه های خفته 
در بانک ها را با همان سود بانکی معقول به سمت خانه  سازی هدایت کند.  

چرایی گرانی مسکن و راهکارها

یادداشت روز

كمال احمدی

صفحه 2
پنج شنبه 2۰ مرداد ۱۴۰۱
۱۳ محرم ۱۴۴۴ - شماره 2۳۰۹۱

سفیر چین در ایران : 

آمریکا منشأ بحران است 
و باید صداقت نشان دهد

سرلشکر باقری: 

نسبت به پشتیبانی از زیرساخت های كشور تعهد داریم
صنایع دفاعی در لبه فناوری حركت می كنند

ســفیر چیــن در ایــران 
درخصوص مذاکرات رفع تحریم ها 
گفت: آمریکا به عنوان منشأ بحران 
هســته ای ایران باید شــرایط 
کنــد، صداقت  درک  را  کنونی 
نشان دهد، سیاســت زدگی را 
اســتانداردهای  و  بگذارد  کنار 
دوگانه را در مورد مســائل منع 
هسته ای ســلاح های   گسترش 

به کار نگیرد.
»چانگ هوآ«، سفیر چین در ایران 
درخصوص مذاکــرات رفع تحریم ها 
در وین و نقــش آمریکا در بحران به 
وجود آمده در صفحه شــخصی خود 
در توئیتر نوشــت: »آمریکا به عنوان 
منشــأ بحران هســته ای ایران باید 
شرایط کنونی را درک کند، صداقت 
نشان دهد، سیاســت زدگی را کنار 
بگذارد و اســتانداردهای دوگانه را در 
مورد مسائل منع گسترش ساح های 

هسته ای به کار نگیرد.«
وی همچنین افزود: »آمریکا باید 
تصمیمات سیاسی فوری اتخاذ کند تا 
به توافق زودهنگام برجام کمک کند.«

پیشتر نیز »وانگ کان«،  نماینده 
دائــم این کشــور در ســازمان های 
بین المللی مستقر در پایتخت اتریش از 
آمریکا خواست تا تصمیمات سیاسی 
فوری برای کمک به دستیابی به توافق 
زودهنگام در مذاکرات هسته ای ایران 

اتخاذ کند.
ریاض حتی در اتهام زنی به ایران 

هم
ادای غرب را درمی  آورد

عربســتان ســعودی، شــامگاه 
سه شــنبه، بار دیگر اتهامات خود را 
علیه ایران در ارتباط با برنامه هسته ای 

تکرار کرد.
قــول  از  فــارس  خبرگــزاری 
خبرگزاری رسمی عربستان سعودی 
)واس( گزارش داد: در جلسه هفتگی 
هیئت وزیران این کشور که به ریاست 
»سلمان بن عبدالعزیز« شاه سعودی 
برگزار شــد، به برنامه هسته ای ایران 
نیز اشاره شد. عربستان سعودی ضمن 
اتهام زنی تلویحی به ایران درباره تاش 
برای دستیابی به ساح هسته  ای، اعام 
کرد کــه از اقدامات بین المللی برای 
جلوگیری از دستیابی ایران به ساح 

اتمی حمایت می کند.
در این جلسه همچنین بر نقش 
مجمع عمومی ســازمان ملل متحد 
در دعــوت از طرف هــای غیرعضــو 
در پیمان عدم اشــاعه ســاح های 

 هســته ای )NPT( برای پیوســتن 
هرچه ســریع تر به این پیمان و لزوم 
بازرســی از تأسیســات آنها و اجرای 

نظام پادمانی تأکید شد.
ایــن اتهام در حالــی علیه ایران 
مطرح شــده اســت که »عبدالعزیز 
الواصــل« نماینــده دائم عربســتان 
سعودی در ســازمان ملل متحد نیز 
حدود یک هفته پیش اتهامات مشابهی 
علیه ایران مطرح کرد. نماینده ریاض 
در سازمان ملل گفته بود: »عربستان 
سعودی از تمام تاش های بین المللی 
که هدف آنها جلوگیری از دستیابی 
ایران به ســاح اتمی است، حمایت 

می کند.«
این در حالی اســت که بازرسان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکنون 
بارها از تاسیســات هســته ای ایران 
بازدیــد کرده اند و آژانس تا کنون در 
گزارش های متوالی طی چند ســال 
گذشــته همواره بــر صلح آمیز بودن 
برنامه هســته ای ایران صحه گذاشته 

است. 
از سوی دیگر، رژیم صهیونیستی 
تنها دارنده ســاح اتمی در منطقه 
غرب آسیا به شمار می آید که تا کنون 
اجازه بازرسی از تأسیسات خود را به 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی 

نداده است.
رژیم  گزارش هــا،  بــا  مطابــق 
صهیونیســتی کــه از پیوســتن به 
پیمــان منع گســترش تســلیحات 
اتمی خــودداری کرده، ده ها کاهک 
 اتمــی در زرادخانه خــود نگهداری 
می کنــد. ایــران یکــی از اعضــای 
پیمــان منع گســترش تســلیحات 
اتمــی بــوده و بارهــا از معیارهای 
دوگانــه ســازمان های بین المللــی 
در عــدم رســیدگی به تســلیحات 
 اتمــی رژیــم صهیونیســتی انتقاد 

کرده است.
بررسی مذاکرات اخیر 

در کمیسیون امنیت ملی مجلس
همچنین فداحســین مالکی در 
گفت وگو با ایسنا گفت که کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
هفته آینده در جلســه ای به بررسی 
مذاکــرات اخیر با حضور مســئولان 

مربوطه می پردازند.
ایــران و  دور تــازه مذاکــرات 
آمریکا با هماهنگــی اتحادیه اروپا از 
 پنجشنبه هفته گذشته در وین آغاز 
شده است. این مذاکرات بعد از پنج ماه 
وقفه در مذاکرات رسمی و حضوری در 

وین انجام می شود. مذاکرات در سطوح 
سیاسی و کارشناسی در این چند روز 
ادامه داشته است و دو طرف ایران و 
آمریکا به تبــادل دیدگاه ها و نظرات 
خود بــرای عبور از دو ســه موضوع 
اختافی با هماهنگــی اتحادیه اروپا 
ادامه می دهند. موضوع رفع تحریم ها 
و لیست شــرکت ها و نهادها و افراد 
ایرانی، تضمین عدم خروج یک جانبه 
یــک عضو از برجام، حــل و فصل و 
پادمانی  مختومه کردن موضوعــات 
میان ایــران و آژانــس، چگونگی و 
زمانبندی اجرای برجام از موضوعات 
مهمی هستند که میان دو طرف ایران 
و آمریکا با هماهنگــی اتحادیه اروپا 

مورد بحث است.
 نماینــدگان روســیه، چیــن، 
انگلیس، فرانســه و آلمان در این دور 
از مذاکرات در ســطح کارشناسی در 
جریان روند مذاکرات قرار می گیرند 
 اما نمایندگان رسمی آنها در مذاکرات 

حضور ندارند.
منابع ایرانی بر ایــن نظرند، در 
صورتی که طرف مقابل در مورد این 
مــوارد تصمیم گیری کنــد، می توان 
بافاصلــه وارد مرحله »جمع بندی« 
مذاکرات شــد. آنهــا معتقدند، ادامه 
به  بعــدی،  مذاکــرات و گام هــای 
مقابل  طــرف  سیاســی  تصمیمات 

بستگی دارد.
پافشاری مذاکره کنندگان ایرانی بر 

مواضع بحق کشورمان
ســید محمــد مرندی اســتاد 
دانشــگاه تهــران و مشــاور تیــم 
مذاکره کننــده پیــش از ترک وین 
ایرانی  مذاکره کنندگان  کرد:  تصریح 
چــه در ویــن و چــه در مدتی که 
از طریــق مکاتبــات گفت وگو بین 
طرفیــن مذاکره در جریان بود، بارها 
دولت های آمریــکا و اروپــا را وادار 

 کردند تــا از مواضع غیرمنطقی خود 
عقب نشینی کنند.

 مشاور تیم مذاکره کننده کشورمان 
تصریح کرد: بارها به  خاطر حقوق مردم 
و منافع بلندمدت کشور به تهدیدها 
و ضرب الاجل های توخالی بی اعتنایی 
شد تا امتیازات کلیدی به دست  آوریم.

وی افــزود: تا زمانــی که متن 
حاصــل از مذاکرات مورد بررســی 
دقیق در تهران قرار نگیرد، مسئولین 
مذاکره کننــده نمی تواند در مورد آن 

هیچ گونه اظهاری داشته باشند.
مرنــدی گفت: در حــال حاضر 
اظهار نظرهای رسانه ای فقط حدس 

و گمان هستند.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
با بیان اینکه صنایع دفاعی به عنوان 
صنایع پیشــتاز و پیش رو در لبه  
فناوری حرکــت می کنند، گفت: 
نیروهای مسلح نسبت به پشتیبانی 
از زیرساخت های کشور تعهد دارند.
سرلشــکر محمد باقــری رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح با حضور در 
نمایشــگاه قابلیت های وزارت دفاع در 
تولید و اقتصاد دانش بنیان از بخش های 

مختلف این نمایشگاه بازدید کرد. 
وی در جریــان ایــن بازدید طی 
سخنانی اظهار داشــت: محصولات و 
دســتاوردهای دانش بنیان به نمایش 
درآمده ســرریز صنایع توانمند کشور 
در حوزه دفاعی اســت که در ســایر 
بخش هــای صنعتی کشــور نیز قابل 

بهره برداری اســت. رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح با بیان اینکه صنایع 
دفاعی به عنوان صنایع پیشتاز و پیش 
رو در لبــه فنــاوری حرکت می کنند 
افزود: این صنعت بــه لحاظ ضرورت 
و چندوجهــی بودن در بعــد امنیت، 
پیشــرفتی چندجانبه در حوزه علوم 
زیستی، پزشکی، هسته ای، حمل ونقل 
زمینــی، دریایی، هوایی، ســایبری و 
الکترونیک، شــیمیایی، مهندسی و... 
دارد و قطعاً قادر است به پیشرفت کشور 
در عرصه های مختلف نیز کمک کند. 

سرلشــکر باقــری تأکیــد کرد: 
نیروهای مســلح این تعهــد را دارند 
بــا رعایت تمــام ویژگی هــای فنی و 
استانداردهای صنعتی، حداقل قیمت 
و متناســب با نیاز بخش های مختلف 

کشور، نیازمندی بخش های راهبردی 
و زیرساختی کشور را پشتیبانی کنند. 
 وی بــا اشــاره بــه همکاری های 
رو بــه رشــد و مؤثــر وزارت دفاع با 
خودروسازی،  همچون  مجموعه هایی 
پتروشیمی و نفت، گفت: این ارتباط و 
تعامل دوجانبه باید روزبه روز با پیشرفت 
همراه باشد و امیدواریم این حرکت رو 
به جلو در ســایر بخش های کشور نیز 

رقم بخورد. 
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
با ابراز خرســندی از بازدید تعدادی از 
 وزرا و مسئولین از نمایشگاه قابلیت های 
اقتصــاد  و  تولیــد  وزارت دفــاع در 
دانش بنیان، گفت: نیروهای مســلح با 
آغوش باز از همکاری با مجموعه های 
مختلف کشــوری استقبال می کنند و 
امیدواریم این همکاری روزبه روز توسعه 
پیدا کند تا پیشرفت همه جانبه کشور 
در بخش های مختلف را شاهد باشیم. 
سرلشــکر باقری این نمایشــگاه 
 را گامــی در مســیر شــعار ســال 
»تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین« 
عنوان کرد و گفت: نمایشگاه قابلیت های 
اقتصــاد  و  تولیــد   وزارت دفــاع در 
دانش بنیــان علی رغــم تحریم هــای 
کاهــش  نشــان دهنده  همه جانبــه، 
وابستگی است و حتماً خواهد توانست 
نیــاز بخش هــای مختلف کشــور در 

عرصه های مختلف را پاسخگو باشد.

گفت و شنود

چه غلط ها !
گفــت: لنُگ حمــام را هــم این طوری ضایــع نمی کنند که 

اسرائیلی ها موسوی را ضایع کردند!
گفتم: خُب دیگه جو دونش صاف شده بود و بدردشون 

نمی خورد و باید یه جوری خرجش می کردند! 
گفــت: حالا چرا پای حمایت از داعش خرجش کردند؟! لا اقل 
ظاهــر قضیه رو حفظ می کردند و یه مثقال آبرو برای نوکر حلقه 

به گوششان باقی می گذاشتند!
گفتم: مورچه ای داشت از گردن فیل بالا می رفت. فیل 
 پرسید؛ اونجا چیکار می کنی؟! مورچه گفت؛ دارم میرم بالا

گوش فیل بخــورم! فیل گفت؛ چه غلط ها؟! برو گمشــو! 
مورچه با دلخوری گفت؛ پس مــزد یک عمر که بدنت رو 
 پاک کردم چی میشــه؟ فیل گفت؛ خُب، پس برو همونجا 

پاپ کورن بخور!

ناوگروه نیروی دریایی ارتش 
در دریای سرخ با درخواست یک 
با  درگیری  ضمن  ایرانی  کشتی 
 دزدان دریایــی آنها را متواری 

کرد.
امیر دریادار دوم تاج الدینی معاون 
عملیات نیروی دریایی ارتش با اشاره 
به جزئیــات درگیری نیروی دریایی 

در محدوده دریای سرخ، گفت: تیم 
اسکورت نیروی دریایی ارتش تحت 
فرماندهی ناوشــکن جماران که در 
محدوده دریای ســرخ و خلیج عدن 
در حال انجام علمیات اســت، شب 
گذشــته پس از دریافت درخواست 
بافاصله  ایرانــی  کمــک کشــتی 
در منطقــه حضور پیدا کــرده و با 

قایق های مهاجم درگیر و پس از تبادل 
 آتش ســنگین، مهاجمــان متواری 

می شوند.
وی افزود: یکی از تکالیف محوری 
نیــروی دریایــی راهبــردی ارتش 
جمهوری اسامی ایران تامین خطوط 
مواصاتی و دفاع از منافع کشــور در 

دریا های آزاد و اقیانوس هاست.

درگذشت همکار قدیمی
با نهایت تأســف مطلع شدیم همکارمان 
آقای پرویز منیعــات دار فانی را وداع گفته 
است. ضمن تسلیت به خانواده محترم ایشان 
برای آن مرحوم رحمت واســعه الهی و برای 

بازماندگان صبر و شکیبایی آرزو داریم.

درگیری نیروی دریایی ارتش با دزدان دریایی 
در دریای سرخ


